EDITORIAL

In and Beyond This Issue

After more than one-year preparation, the international conference of the 40th anniversary of the Journal of Educational Media & Library Sciences (JoEMLS): When LIS Meets the Digital World & Scholarly Publishing was finally convened in March smoothly. The two-day conference presented totally 26 papers including two keynote speeches, eight seminar sessions, one comprehensive seminar, and seven poster papers. The results are fertile and successful. The two keynote speakers were Professor Hideaki Takeda from the National Institute of Informatics of Japan and Professor Judith Broady-Preston from the University of Wales respectively talked about "Open Access and Dissemination of Scholarly Information in Japan" and "Demonstrating the Value and Impact of Library and Information Services in a Global Economic Recession". In addition, all the seminars focused on the topics of scholarly journal publishing and communication research, digital publication, and Application of digital media. The sessions "Application of Digital Media" and "Trend Issues" of this conference talked about the theory of information dissemination, digital learning, internet literacy, the usage and information sharing in the virtual communities and new media networks (e.g. mobile phones, e-book reading platform, etc.). All the topics are very innovative, interesting, and full of educational, cultural and academic meaning. I believe that this conference is beneficial to the field of information and library science and journal publishing in Taiwan.

The *JoEMLS* plans to invite several researchers of the conference to revise their papers and submit to the journal as special column for the following issues in 2011 in order to share to our readers.

Prior to the publication of this issue (Volume 48, Issue 3), there were 17 research papers which had been peer-reviewed and around 20 papers were still left for the following review. Five papers were chosen as usual; the rejection rate was 71%. They are as following: Relations between Technology and Science: A Perspective of Patent and Paper Production from Lin, Chen, and Huang; Application of Bradford's Law and Lotka's Law to Web Metrics Study on the Wiki Website from Lin and Hong; A Comparative Study of the Research Literature on Information Needs and Information Seeking: A Bibliometric and Social Network Analysis from Chang; Research on Copyright Issues of Open Course Ware Materials from Hsieh and Chen; and finally Analyses of Junior High School Students' Online Gaming Experience and its Relationship with Self-concept, Life Adaptation and

Well-being by Yang and Huang. All the papers are very practical and meaningful. Let us enjoy their research results!

Jeong-Yeou Chiu

JoEMLS Editor



編者言

本期紀要與展望

教育資料與圖書館學季刊(JoEMLS)創刊四十週年「期刊出版媒合下的圖書資訊與數位媒體新趨勢」國際學術研討會歷經一年多的籌劃後,終於在今(2011)年三月順利地召開。此研討會為期兩天,包括了二場主題演講、八個研討場次、一個綜合座談會、七篇海報論文,計發表二十六篇論文,成果豐碩。兩場主題演講分別由來自日本國立情報學研究所武田英明教授、英國威爾斯大學Judith Broady-Preston教授談論日本學術資訊傳播與Open Access發展以及全球經濟蕭條下的圖書資訊服務價值與衝擊;此外各個與會中外學者皆就學術期刊出版與傳播研究、電子出版、數位媒體應用研究等議題深入探討。此次研討會設定的「數位媒體應用」與「趨勢議題」,觸及到了資訊傳播理論、數位學習、網路素養,以及網路虛擬社群與新興媒體(例如:手機、電子書閱讀平台等)的使用與資訊分享行為等等,都是非常新穎且有趣的議題,充分展現教育、文化與學術傳播之意涵與價值。相信此研討會之舉辦,對於台灣圖書資訊領域及各期刊出版的創新發展都能有所啟發與助益。

本刊規劃將於後續2011年卷期中,特別就若干篇此研討會論文,邀請作者 修訂投稿本刊,以專輯專欄形式出版,分享給我們更廣大的讀者群。

截至本期(48卷3期)正式出刊前,共計完成17篇稿件之同儕評閱程序, 其餘20餘篇稿件尚待後續評閱處理,本期仍維持5篇論文收錄之篇幅,退稿率 計為71%。本期研究論文包含了林雯瑤、陳達仁和黃慕萱發表有關「專利與科 學論文產出」關係的研究與其引文分析;林信成、洪銘禪運用布萊德福與洛卡 定律來處理「Wiki網站計量分析與應用」;張郁蔚進行「資訊需求及資訊尋求研 究文獻特性之比較」;謝惠雯和陳昭珍探討了「開放式課程教材之著作權問題」; 以及楊淑晴、黃凱琳二位則針對國中生「線上遊戲經驗與自我概念、生活適應 與幸福感」作了深度探討。這些研究論文相當實用有意義,且讓我們共同分享 他們的研究成果。

> 邱 炯友 教育資料與圖書館學 **主編**

